
نامه  نگاری برای تبلیغات محیطی بعد از تغییر چیدمان 
بازی های تیم ملی

AFC ادامه چالش فدراسیون و

فدراس��یون فوتبال علاوه بر از دست دادن میزبانی 
مس��ابقات جام جهانی در بازی های پیش رو، حالا باید 
برای دریافت حق تبلیغات دور زمین نیز با کنفدراسیون 

فوتبال آسیا وارد مذاکره شود. 
بعد از ش��کایت فدراسیون فوتبال ایران از AFC در 
دادگاه CAS، این دادگاه چند روز پیش با دستور موقت 
توقف برگزاری مسابقات تا تعیین تکلیف این پرونده را 
نپذیرفت تا با این حکم، بازی های ایران در بحرین برگزار 
 ش��ود و تیم  ملی باید خودش را برای این مسابقات در 

خرداد ۱۴۰۰ )یک ماه دیگر( آماده کند. 
البته دوشنبه شب گذشته برنامه بازی ها روی خروجی 
سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا قرار گرفت که باز هم 
تغییراتی در ترتیب مسابقات ایجاد شد که خود نشان از 
ساز مخالف کنفدراسیون فوتبال آسیا با فوتبال ایران دارد. 
در حالی  که قرار بود دیدارهای تیم  ملی با هنگ کنگ، 
کامبوج، بحرین و عراق درس��ت مثل دور رفت بازی ها 
برگزار شود اما چیدمان مسابقات تغییر کرده و تیم ملی 
فوتبال ایران باید به ترتیب مقابل هنگ کنگ، بحرین، 
کامبوج و عراق به میدان برود. در واقع تیم  ملی فوتبال 
ایران می توانست 2 بازی ابتدایی و آسان خود را مقابل 
هنگ کنگ و کامبوج انجام بدهد و با کس��ب امتیازات 
ای��ن 2 بازی با روحیه خ��وب به مصاف بحرین و عراق 
برود اما حالا ش��رایط نسبت به دور رفت تغییر کرده و 
مسابقات تیم  ملی جا به جا شده که این موضوع کاملا به 

ضرر تیم  ملی است. 
نکته دیگری که فدراسیون فوتبال بابت از دست دادن 
میزبانی از آن متضرر شده بحث تبلیغات محیطی است. 
اگر تیم  ملی فوتبال کشورمان از ۴ بازی خود 3 بازی را 
در تهران برگزار می کرد رقم قابل توجهی بابت تبلیغات 
محیطی و حق پخش این مس��ابقات نصیبش می شد 
اما حالا با برگزاری بازی ها در کشور بحرین، عملا حق 
پخشی وجود نخواهد داشت و باید برای تبلیغات محیطی 
دور زمین نیز با کنفدراسیون فوتبال آسیا رایزنی کرد. 

طب��ق پیگیری ه��ای خبرگزاری فارس، مس��ؤولان 
فدراس��یون فوتب��ال نامه ای را ب��رای دریافت تبلیغات 
محیطی دور زمین به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال 

کرده اند تا از این بابت ضرری را متحمل نشوند. 
کنفدراسیون فوتبال آسیا چندی پیش با تصمیمی 
عجیب میزبانی بازی های ایران از 3 تیم در دور برگشت 
مرحله مقدماتی جام جهانی را از کشورمان گرفت و آن 
را به کش��ور بحرین داد که البته این موضوع با واکنش 
فدراسیون فوتبال ایران و در نهایت شکایت فدراسیون از 
کنفدراسیون فوتبال آسیا به دادگاه حکمیت ورزش منجر 
شد که البته بررسی این پرونده کمی زمانبر خواهد بود. 

رکورد: طارمی پورتو را به کورس 
قهرمانی بازگرداند

روزنامه پرتغالی نوشت مهدی طارمی با درخشش 
در هفته های اخیر توانس��ته است تیمش را به کورس 

قهرمانی بازگرداند. 
به گ��زارش رکورد، مهدی طارمی مانع از تس��لیم 
ش��دن پورتو در راه قهرمانی در لیگ شده و همچنان 
امیدهایش را برای ۴ مسابقه پایانی فصل حفظ کرده 
است. مهاجم ایرانی در ۵ مسابقه گذشته ۴ گل به ثمر 

رسانده و فقط مقابل ویتوریا گل نزد. 
حالا رقابت برای قهرمانی در لیگ به اوج خود رسیده 
است و اسپورتینگ با ۶ امتیاز بیشتر در صدر قرار دارد 
و ۴ بازی تا پایان فصل باقی مانده است. پورتو اکنون 
یک دیدار سخت در خانه بنفیکا، تیم سوم جدول دارد 
که پنجشنبه شب برگزار می شود و برتری در این دیدار 

پورتو را کماکان مدعی قهرمانی نگه خواهد داشت. 
مهدی طارمی در این فصل طی ۴۴ بازی برای پورتو 
توانس��ت 2۱ گل به ثمر برساند، البته نباید این نکته 
را فرام��وش کرد که این بازیکن در 3۰ بازی به عنوان 

بازیکن ثابت به میدان رفته است. 
غیر از این طارمی در حمله بازیکن موثری اس��ت و 
می توان��د تاثیر بالایی در حملات و گلزنی های تیمش 

داشته باشد. 
اس��پورتینگ باید این هفته به دی��دار ریوآوه برود 
و پورت��و نیز همان طور که گفته ش��د با بنفیکا دیدار 

خواهد داشت.

سیاه تر از سرمایه داری
ادامه از صفحه اول

چه اهمیتی دارد که چه شرکتی مسؤول وارد کردن 
واکس��ن شود؛ بخش خصوصی به هر روی در پی سود 
و منافع حداکثری خود است اما دولت به دلیل داشتن 
مسؤولیت اجتماعی و داشتن نمایندگی از سوی جامعه 
نمی تواند در این موضوع از خود س��لب مسؤولیت کند 
با ای��ن بهانه که بخش خصوص��ی »تخصیص دهنده« 

بهتری است. 
تا زمانی که وضعیت بیماری و تولید یا واردات واکسن 
به ثبات نسبی نرسد که همه شهروندان فرصت استفاده 
از آن را داشته باشند، سازوکار بازار نمی تواند برای فراهم 
کردن آن جوابگو باشد بویژه که سازوکار واردات از سوی 
شرکت های خصوصی اغلب غیرش��فاف بوده و جامعه 
معمولا آگاهی اندکی از این ساز و کار دارد. این در حالی 
است که بخش های وسیعی از جامعه در سال های گذشته 
بیش��تر به ورطه فقر کشیده شده اند و مسؤولیت زدایی 
دولت از خود در این زمینه می تواند بازار سیاهی ایجاد 
کند که بس��یاری از این بخش های آس��یب دیده عملا 

توانایی تهیه چنین واکسنی را نداشته باشند.

اخبار

ورزشی

نگاه

تشکیل شورای پزشکی برای حدادی بدون حضور رئیس کمیته پزشکی!
شورای پزشکی فدراسیون بسکتبال بدون حضور رئیس کمیته پزشکی برای وضعیت مصدومیت حدادی تشکیل جلسه داده است. حامد حدادی که بتازگی از چین به ایران بازگشته است با مصدومیت 
زانو روبه رو است و باید برای حضور در المپیک آن را درمان  کند. بر همین اساس فدراسیون بسکتبال برای بررسی وضعیت آسیب دیدگی این بازیکن در حالی شورای پزشکی تشکیل داده که رئیس 
کمیته پزشکی فدراسیون در آن حضور ندارد. دکتر خشایار ثابتی مهرماه سال گذشته به عنوان رئیس کمیته پزشکی فدراسیون منصوب شد و مشخص نیست چرا او در این  نشست حضور نداشته است.

جدایی فراز کمالوند از باشگاه استقلال پس 
از برد این تیم مقابل الاهلی عربس��تان در 
همان نخستین دیدار در لیگ قهرمانان آسیا شنیده شد. چند 
روزی رس��انه ها روی این خبر کار کردند تا ش��ایعه جدایی این 
مربی بیشتر از قبل رنگ واقعیت به خود بگیرد. پس از ورود تیم 
استقلال به ایران، کمالوند به سایپا پیوست و با این تیم قرارداد 
۱/۵ س��اله بست اما نکته عجیب ماجرا جایی است که حجت 
نظری به عنوان سخنگوی باشگاه استقلال در صحبت هایش عنوان 
کرد اعضای هیأت مدیره از ماجرای جدایی کمالوند بی خبر بوده  
و شوکه شد ه اند. این در حالی است که در روزهایی که استقلال 
در عربستان حضور داشت، تمام اخبار و اطلاعات تیم به رئیس 
هیأت مدیره باشگاه اعلام می شد تا به اعضای هیأت مدیره منتقل 
کند. در واقع در عربس��تان جلسه ای تشکیل نشده که اعضا با 
همدیگر صحبتی داشته باشند و تنها اخبار از طریق مدیرعامل 
به رئیس هیأت مدیره انتقال پیدا می کرد تا بقیه اعضا در جریان 

امور و اخبار قرار بگیرند. اینکه 
هواداران و رس��انه های ورزشی 
از جدایی کمالوند خبر داش��ته 
باش��ند و س��خنگوی باشگاه با 
توجه به اینکه ارتباط خوبی هم 
با رسانه ها دارد، متوجه ماجرای 
جدایی مربی تیمش نباشد، اتفاق 
عجیب و غریبی است که تنها در 
باشگاه استقلال رخ می دهد. از 

طرفی طبق شنیده های ما پس از صحبت های نظری، صدای فرهاد 
مجیدی هم درآمده که جدایی فراز کمالوند با موافقت او انجام 

ش��ده و این صحبت سخنگوی 
باشگاه چیزی جز حاشیه برای 

تیم او نخواهد داشت. 
فرهاد حت��ی پ��س از ابراز 
ناراحت��ی، با نش��ر اس��توری و 
نوش��تن آرزوی موفقیت برای 
فراز کمالوند، نشان داد می خواهد 
این ماجرا تمام شود و تیمش را 

از حاشیه بیرون بکشد. 
بدیهی است زمانی که سرمربی موافقت خود را جهت جدایی 
دس��تیارش اعلام می کند، مدیران باشگاه چاره ای جز موافقت 

ندارند. وقتی 2 مربی دوس��تانه از یکدیگر جدا شده اند، اعضای 
هیأت مدیره باشگاه نمی توانستند مانع این جدایی شوند. 

بیش از آنک��ه رفتن کمالوند موضوع مهم��ی برای اعضای 
باشگاه استقلال باشد، به نظر می آید برخی اعضای هیأت مدیره 
با مدیرعامل تیم مش��کل دارند. آنها به جای آنکه حواشی را از 
تیم شان دور کنند، خودشان عامل حاشیه شده اند و مصاحبه های 
گاه و ب��ی گاه و بی موردش��ان به جای کم��ک، آرامش را هم از 
تیم شان گرفته  است. نکته عجیب تر اینکه یک خبرنگار نزدیک 
به هیأت مدیره پیش از انتشار صحبت های سخنگوی باشگاه، خبر 
شوکه شدن و عصبانیت اعضای هیأت مدیره از رفتن کمالوند را در 
کانال های هواداری نشر داد تا یک بار دیگر مشخص شود برای کنار 
زدن مدیرعامل، برخی اعضا دست از شیطنت های این چند وقته 
برنداشته اند؛ اعضایی که تنها مقابل دوربین ها حاضر می شوند و در 
حل مشکلات باشگاه قدمی برنمی دارند. آنها حاضرند استقلال به 

حاشیه کشیده شود ولی مدیرعامل در این تیم نماند.

صدای فرهاد هم از حواشی هیأت مدیره درآمد

خودزنیآبیها
گزارش

تیم فوتبال اس��تقلال توانست به عنوان صدرنشین و تنها تیم 
گروه خود به مرحله یک هش��تم نهایی لیگ قهرمانان آسیا صعود 
کند؛ گروهی که با حضور الدحیل قطر، الاهلی عربستان و الشرطه 
عراق گروه مرگ لقب گرفته بود. فرهاد مجیدی نخستین گام خود 
را با موفقیت برداشت و برای ادامه این راه، شهریورماه باید با تیمی 
بهتر، مقابل الهلال عربستان قرار بگیرد. هر چند استقلال تا به ایران 
رس��ید، فراز کمالوند، دستیار فرهاد از این تیم جدا شد و به سایپا 
پیوست اما آبی ها چاره ای جز عبور از این اتفاق ندارند. »وطن امروز« 
برای بررسی عملکرد استقلال در آسیا و آینده این تیم با فرهاد و 
بدون فراز، با رضا پرکاس، مربی و کارشناس بین المللی فوتبال در 

آلمان گفت وگو کرده است.
*** 

  استقلال توانست در گروه مرگ لیگ قهرمانان آسیا به عنوان 
صدرنش�ین و تنها تیم به مرحله بعد صعود کند؛ تحلیل ش�ما از 

بازی های استقلال در این رقابت ها را می شنویم.
اصولا گروه مرگ به گروهی گفته می شود که از ۴ تیم، حداقل 
3 تیم شانس صعود داشته باشند. مهم نیست تیم ها متوسط باشند 
یا قوی، مهم این است که آنها یکسان قدرت صعود داشته باشند. 
در گروه استقلال هم با وجود الدحیل قطر و الاهلی عربستان، روی 
کاغذ 3 تیم شانس صعود داشتند. از آنجا که در این فصل از لیگ 
قهرمانان تنها تیم های سرگروه و 3 تیم دوم که بیشترین امتیاز را 
داش��تند صعود می کردند، رقابت ها سخت تر شده بود. حتی تیم 
الش��رطه هم تیم ضعیفی نبود، بویژه در دور برگشت که توانست 
الدحیل را شکست دهد و مقابل استقلال هم در یک بازی پرفشار 
و پایاپای با اختلاف یک گل مغلوب شد. در مجموع نقطه قوت و 
شاهکار استقلال در 2 بازی اول بود که توانست با ۸ گل زده، هم 
تفاضل گل خوبی داشته باشد و هم ۶ امتیاز کسب کرده و با رقبایش 
فاصله ایجاد کند. برد در این 2 بازی به اس��تقلال جهت صعود به 
مرحله بعد خیلی کمک کرد، چون فاصله بازی ها کم بود و تیم ها 
هر 3 روز باید بازی می کردند که این اتفاق روی کیفیت بدنی تمام 

تیم ها در بازی های انتهایی تأثیر گذاشته بود. 
  نقش فرهاد مجیدی در نتیجه گیری استقلال چقدر پررنگ بود؟

قطعا سرمربی تأثیر زیادی در نتیجه  گرفتن تیمش دارد. فرهاد به 
عنوان بازیکن محبوب و تأثیرگذار تاریخ استقلال، کاریزمای خاصی 
دارد که بازیکنان آن را قبول دارند. فرهاد خودش از خانواده استقلال 
است. او مهاجم بوده و یک مهاجم همیشه دوست دارد بازی ها را 
با پیروزی پشت سر بگذارد. مهاجم وقتی گل می زند، این حس را 
دارد که من تیم را پیروز کردم. بر این اساس فرهاد می تواند میل 

خواستن را به تیم تزریق کند و تأثیر خودش را بگذارد. 
  خیلی ها بر این باورند بودن فراز کمالوند کنار مجیدی باعث شد 
استقلال بتواند نتایج خوبی بگیرد؛ نظر شما در این رابطه چیست؟

هدایت تیم یک کار گروهی محسوب می شود. هر شخصی تأثیراتی 
در تیم دارد اما همیشه نتیجه نهایی، چه شکست و چه پیروزی، به 
پای سرمربی نوشته می شود ولی یک کادر فنی خوب، کادری است 
که اعضا همدیگر را تکمیل  کنند. اگر هر کدام از مربیان وظایف خود 
را بخوبی انجام دهند، قطعا می توانند در نتایج تیم تأثیرگذار باشند. 
سرمربی تیم داشته های کادرش را جمع می کند و با توجه به تفکرات 
خودش برای پیشرفت تیم استفاده می کند. به طور کلی تاثیرات هر 
عضو کادر فنی در تکمیل نظرات سرمربی می تواند کمک حال باشد. 
  اس�تقلال در این بازی ها هم نش�ان داد در خط دفاع مشکلات 

زیادی دارد.
به نکته خوبی اش��اره کردید. همیش��ه می گویند مهاجمان با 
خلاقیت و گل های شان به فوتبال هیجان و زیبایی می دهند اما این 
مدافعان هستند که قهرمانی را برای باشگاه ها به ارمغان می آورند. 

این توضیح نش��ان می دهد خط دفاعی و سیستم دفاعی برای 
رساندن تیم به عناوین قهرمانی چقدر مهم است. استقلال چه در 
لیگ برتر و چه در آسیا نشان داد از تاکتیک های دفاعی ضربه دیده 
است. یعنی نفرات استقلال در این پست، بازیکنان خوبی هستند 
اما در تاکتیک گروهی، دفاع خطی و بعد تاکتیک تیمی که دفاع و 

هافبک ادغام می شوند، ضعف هایی وجود دارد که در ادامه می تواند 
برای آنها مشکل ساز شود. شاید در بازی هایی که حریف در فاز حمله 
ضعیف اس��ت، این مشکلات دیده نشود ولی چون هدف استقلال 
رس��یدن به مراحل بالاتر و تلاش برای قهرمانی اس��ت، باید این 
مشکلات رفع شود. هر چقدر هم تیم شما در خط حمله قوی باشد، 
در صورتی که در دفاع دچار ضعف باشید عملا زحمات مهاجمان 
با دریافت یک گل از بین خواهد رفت. البته این یک معضل در کل 
فوتبال ایران است. کیفیت دفاع تیمی در فوتبال ایران فاصله زیادی با 
استانداردهای جهانی دارد و این به نحوه آموزش آکادمیک بازیکنان 

در فوتبال پایه )سنین ۱۰ تا ۱۹ سال ( بازمی گردد. 
اگر آموزش های اصولی دفاع انفرادی، دفاع گروهی، دفاع خطی و 
بعد دفاع تیمی در این سنین به بازیکنان داده شود، قطعا در پیشرفت 

و موفقیت فوتبال ایران تأثیر بسزایی خواهد داشت. 
   استقلال باید شهریورماه با الهلال عربستان بازی کند؛ با توجه 
به نمایش آبی ها در این ۶ دیدار، شانس صعود این تیم به مرحله 

یک چهارم را چقدر می بینید؟
چون مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان به صورت تک بازی 
انجام می شود، بسیار متفاوت با مرحله گروهی این رقابت ها خواهد 
بود. این بازی باید حتما برنده داشته باشد، بنابراین جو و اتمسفر 
و استراتژی تیم ها تغییراتی دارد. استقلال از حالا باید برنامه ریزی 
کند، چون تا زمان برگزاری این دیدار باید آمادگی بازیکنان حفظ 
ش��ود. همچنین باید نقاط ضعف را پوشش دهند و بر نقاط قوت 
خود پافشاری کنند. حفظ بازیکنان یا خرید بازیکن جدید هم مهم 
است. از سویی باید دید الهلال چه تغییراتی در نفرات خود ایجاد 
می کند. باید تمام بازی های گروهی و آینده آنها در لیگ کشورشان 

کامل آنالیز شود. 
همچنی��ن احتمال مصدومیت بازیکنان را داریم که کادر فنی 
باید در این 3 ماه با استراتژی و هدف گذاری ای که خواهد داشت، 
برنامه ریزی خوبی کند تا کمترین آسیب را از حوادث فوتبالی پذیرا 
باشد. از سویی الهلال در لیگ قهرمانان نشان داد آنها هم در دفاع 
مش��کلاتی دارند. اکثر تیم های کش��ورهای عربی خلیج فارس در 
پست های تهاجمی بازیکن خریداری کرده اند و دفاع شکننده ای دارند. 
اگر استقلالی ها می خواهند برنده بازی با الهلال باشند، باید از الان 
استارت کار را بزنند و بویژه روی سازمان دفاعی شان تأکید بیشتری 
داشته باشند. شکست نماینده عربستان دور از دسترس نیست، چرا 
که استقلال تاجیکستان هم توانست الهلال را شکست دهد، البته با 
بازی هماهنگ، پرسینگ و حداکثر استفاده از ضدحملات. استقلال 
ابزارهای بسیار قوی تری نسبت به تیم تاجیکستانی دارد و می تواند 
با تلاش و کوشش، پیروز میدان شود و به یک چهارم نهایی لیگ 

قهرمانان آسیا صعود کند.
   اگر محمود فکری همچنان س�رمربی استقلال بود، با توجه به 
نح�وه بازی تیم او، آیا آبی ها می توانس�تند به مرحله بعدی لیگ 

قهرمانان آسیا صعود کنند؟
اول اینکه باید این را در نظر بگیریم بازی های داخلی با بازی های 
آسیایی از نظر کیفیت، محیط، دیدگاه و فشردگی بازی ها متفاوت 

است و استراتژی و برنامه خاص خود را می طلبد. 
 اگر کادر فکری در این رقابت ها روی نیمکت تیم می نشست، 
در صورتی که می توانستند از حالت نتیجه گیری سینوسی در لیگ 
داخلی خارج شوند و به یک ثبات و هماهنگی تاکتیکی و روند رو 
به رشد کیفیتی برسند، انتظار می رفت در آسیا هم عملکرد خوبی 

داشته باشند. 
 اما از آنجا که همین کادر مجیدی فصل گذشته توانسته بود 
برای استقلال سهمیه لیگ قهرمانان را کسب کند و همچنین تجربه 
رقابت های فصل گذشته بازی های آسیایی متمرکز در قطر را داشت، 

کار برای این کادر مشخص تر و هموار تر بود. 
   تیم ه�ای ایرانی می توانند امس�ال جام قهرمانی را بالای س�ر 
ببرند یا ما باید همچنان بگوییم هنوز با تیم های شرق آسیا خیلی 

فاصله داریم؟
با توجه به اینکه 3 تیم ایرانی در مرحله یک هشتم نهایی حضور 
دارند، می توانیم این احتمال را بدهیم که فینال تمام ایرانی در غرب 
آسیا داشته باشیم. تیم های ایرانی از نظر توانایی فنی، این کیفیت 
و پتانسیل را دارند که به قهرمانی برسند اما برای قهرمانی در یک 
تورنمنت تنها مسائل فنی دخیل نیست، خودباوری بازیکنان نیز 
بسیار تأثیرگذار است. هدایت کادر فنی در هر مرحله از بازی ها تا 
رسیدن به فینال از نظر بازیخوانی، آنالیز تیم  حریف و راهکار دادن در 
حین بازی به تیم بسیار مهم است. تیم های ما در مصاف با شرقی ها 
یک نقطه افتراق دارند و آن  هم اینکه آنها علاوه بر مسائل فنی، به 
مسائل رفتاری و روانشناسی هم توجه دارند. مثلا بازیکنان ایرانی 
در لیگ ایران عادت کرده اند به هر سوت داور معترض شوند و به 
س��مت داور بروند و تمرکز خود را از دست بدهند. نمونه بارز این 
اتفاق را در جام ملت های دوره گذشته مقابل تیم  ملی ژاپن دیدیم. 
در فینال لیگ قهرمانان فصل گذشته هم دیدیم که پرسپولیس در 
همه خطوط از تیم اولسان کره جنوبی شرایط بهتری داشت اما بازی 
را واگذار کرد و قهرمانی از دست رفت، چون تیم کره ای این آمادگی 
ذهنی را داشت که ما یک تیم هستیم. آنها خودشان را متکی به 
یک ستاره نکردند. ستاره های تیم می توانند کمک حال باشند اما 
به شرطی که تیم کار اصلی را انجام دهد و بازیکنان خلاق ضربه 
نهایی را بزنند و کار را تکمیل کنند. در مجموع اگر می خواهیم به 
قهرمانی آسیایی چشم داشته باشیم، باید یک ساختار مدیریت و 
کادر فنی با تفکرات تاکتیکی درست داشته باشیم تا از پتانسیل و 

توانایی کامل بازیکنان به نحو احسن استفاده کنیم. 
   مهدی قائدی یکی از ستاره های استقلال در این بازی ها بود. او 
به قدری خوب ظاهر شد که لقب نیمار آسیا را از هم از »ای اف سی« 

گرفت؛ درباره قائدی و نقش او در زمین بازی صحبت کنید.
قائدی از نظر تکنیک، قدرت انفجاری، چالاکی و پا به توپ بودن 
بازیکن بسیار خوبی است. مدافع روبه روی او کار سختی را در زمین 
دارد بوی��ژه اینکه اگر قائدی بین خود و مدافع حریف فضای ۴-۵ 
متری ایجاد کند. مهدی این پتانس��یل را دارد که به بالاتر از این 
حد برسد. قائدی در لیگ ایران بازیکن بسیار توانمند و تاثیر گذاری 
است و در بازی های آسیایی هم این را نشان داد ولی هدف  او باید 

درخش��ش در بازی های بزرگ تر بین المللی باشد. به همین دلیل 
باید بیشتر تلاش کند و به همین حد قانع نباشد. باید توانایی خود 
در تاکتیک تیمی، تکنیک، فهم سیستم های فوتبال و همکاری با 
مهاجمان و هافبک های کناری خودش را بالاتر ببرد. او حتی باید 
در رفتار، کردار، خصوصیات حرفه ای و حتی مصاحبه های رسمی 
و خصوصی دقت بیش��تری کند. امیدوارم او بتواند از توانایی ذاتی 
خودش استفاده کند و با آموزش های تخصصی تر این بازدهی را به 

حداکثر و بالاترین سطح برساند. 
   با رفتن فراز کمالوند از اس�تقلال ممکن است تیم فرهاد دچار 

مشکلات تاکتیکی شود؟
باید ابتدا ببینیم ایشان در این چند بازی چه وظایفی انجام داده و 
چه تأثیراتی در تیم داشته است. این اتفاق در آینده مشخص خواهد 
شد. همه اعضای کادر فنی باید در یک راستا داشته های شان را به 
س��رمربی انتقال دهند و این سرمربی است که باید از کمک هایی 
که از طرف دستیارانش می شود، به نحو احسن استفاده کند. اگر 
عضوی از این کادر جدا می شود، سرمربی می تواند با جایگزین کردن 
یا تقس��یم وظایف بین دیگر اعضا کمبودها را جبران کند ولی در 
مجموع همیشه یک کادر فنی خوب وابسته به یک شخص نیست. 
هر چند تمام نتایج بر عهده سرمربی است ولی این یک کار تیمی 
است که با رفتن یک نفر می توان انتخاب بهتری هم انجام داد. شاید 
اگر با جدایی یک فرد کادر تقویت شود، نتایج بسیار بهتری عاید تیم 
شود. باید ببینیم در آینده چه کیفیتی از استقلال دیده می شود تا 

بهتر به این سؤال پاسخ  دهیم. 
   در ایران مدت هاست شاهدیم مربیان خیلی سریع به قراردادی 
که می بندند پشت می کنند و راحت از تیم خود جدا می شوند، بدون 
اینکه متوجه این موضوع شوند که با رفتن یک  مرتبه  آنها تیم دچار 

آسیب می شود؛ این رفتار را حرفه ای می دانید؟
به نظر من عمده مشکل را می توانیم در نحوه نگارش قرارداد بین 
مربی و باشگاه جست وجو کنیم. برخی مواقع می بینیم این جدایی ها 
حتی پس از چند بازی رخ داده که دلایل مختلفی هم داشته است. 
مثل اختلاف سلیقه، مسائل مالی، توقعاتی که باشگاه یا مربی از هم 
داشته اند یا حتی بن بست هایی که مربی با آن روبه رو می شود که 
خود او یا باشگاه به این نتیجه می رسند به آن اهدافی که داشته اند، 
نرسیده اند ولی اینکه یک مربی در یک فصل 3 یا ۴ تیم عوض  کند 
و گاهی در لیگ های مختلف جابه جا شود، از نظر تفکرات حرفه ای 
زیبنده نیست. اگر بندهای قرارداد درست تنظیم شود، می توان مانع 
جدایی مربی در وسط بازی ها شد. مثلا فیفا برای اینکه یک بازیکن 
نتواند در یک فصل چند تیم عوض کند و در واقع برای اینکه بازیکن 
سوءاستفاده نکند، قانونی وضع کرده که فقط هر بازیکن در یک فصل 
می تواند در 2 تیم بازی کند. اما ما نمی توانیم درباره مربی چنین 
قانونی وضع کنیم، چون همان دلایلی که گفتم ممکن است رخ دهد 
که ادامه همکاری جایز نباشد اما در کل تغییراتی که در لیگ ایران 
رخ می دهد، خارج از استانداردهاست که با تنظیم قراردادهای سفت 
و سخت تر و گنجاندن بند هایی می توان این مشکلات را کمتر کرد 
که اگر جدایی هم رخ داد، به صورت توافقی باشد تا تیمی ضرر نکند. 
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